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میز خبر

 روایتی از یک چالش
 در تئاتر فجر

اعظم بروجــردی کیفیت 
بــالای متــون بخــش 
جشــنواره  صحنــه ای 
چهل ویکم تئاتر فجر را از 
چالش های هیأت بازخوان 

برای انتخاب آثار راه یافته به مرحله بعد عنوان کرد.
به گزارش همشهری، چندی پیش بخش مسابقه بزرگ 
صحنه ای جشنواره بین المللی تئاتر فجر نمایشنامه های 
راه یافته خود را معرفی کرد. بازخوانی و انتخاب این آثار 
را شــهرام کرمی، سیدحسین فدایی حســین و اعظم 
بروجردی عهده دار بودند که در نهایت ۷۳اثر را به مرحله 
بعدی این بخش معرفی کردند. اعظم بروجردی به عنوان 
یکی از اعضای هیأت انتخاب نمایشنامه های این بخش 
با ابراز خرسندی از استقبال خوب نمایشنامه نویسان و 
گروه های نمایشی می گوید: دبیرخانه جشنواره حدود 
۶۰۰اثر را به منظور خوانش برای ما ارسال کرد تا طبق 
زمانبندی مشــخص ارزیابی و نتایج را اعلام کنیم. وی 
ادامه می دهد: از مجموع این آثــار به دلیل کیفیت بالا 
و رقابت نزدیک، ما بیش از آمار اعلامی کنونی را جهت 
شرکت در مرحله بعدی جشــنواره معرفی کردیم، اما 
محدودیت های کمی جشــنواره ما را مجبور به غربال 
مجدد و انتخاب بهترین بهترین ها از میان آنها کرد. در 
ادامه ۷۳ اثر را برای اعلام نهایی انتخاب و معرفی کردیم. 
سعی داشتیم در انتخاب آثار، علاوه بر کیفیت آنها مطابق 
با نیازهای هنرمندان و علاقه مندان حرفه ای به تنوع در 

موضوع هم توجه لازم و کافی داشته باشیم. 

رادیو

جشنواره

افتتاح »رادیو جام جهانی« در کیش
دبیــر شــورای ورزش 
معاونت صــدا از افتتاح 
»رادیــو جام جهانــی« 
به عنــوان یــک رادیوی 
فصلی تا پایــان آذرماه 

خبر داد.
به گزارش همشــهری، 

مهدی آذرمکان، دبیر شورای ورزش معاونت صدا و مدیر رادیو 
جام جهانی، درباره ایده شکل گیری این رادیوی فصلی گفت: با 
توجه به اینکه جام جهانی بزرگ ترین و پرمخاطب ترین رویداد 
ورزشی دنیاست و میلیاردها نفر این مسابقات را دنبال و تماشا 
می کنند و به نوعی تبدیل به گفتمان عمومی مردم در آن مقطع 
می شود، ما برای پاســخ به نیاز مخاطبان نیز از مدت ها قبل، 
تلاش، برنامه ریزی و پیگیری هــای متعددی را انجام داده ایم 
تا »رادیو جام جهانی« را راه اندازی کنیم. استودیوی این رادیو 
در جزیره کیش مســتقر می شود. تمامی مســابقات توسط 
گزارشــگران مجرب رادیو به صورت زنده گزارش می شــوند. 
همچنین در برنامه ها به تحلیل، کارشناســی و ارائه آخرین 
اطلاعات و اخبار این رویداد در سراسر کشور و حتی خارج از 
کشور می پردازیم. البته مستندها و برنامه های متعددی هم از 
ماه ها قبل تهیه شده و در جدول پخش این رادیو قرار می گیرد. 
تیم هایی هم از شــبکه های رادیویی همچون ورزش، جوان، 
ایران و سایر رادیوها با »رادیو جام جهانی« همکاری خواهند 
کرد و برنامه هایی را ضبط  می کنند و برای پخش از این رادیو 

تدارک می بینند.
روزانه حدود ۳ تا ۴مسابقه تا حدود ساعت یک بامداد به صورت 
زنده از »رادیو جام جهانی« پوشــش داده می شود. در فواصل 
مسابقات هم برنامه های تحلیلی و کارشناسی ویژه بازی های 

این رویداد جهانی را روی آنتن می بریم.

کاریکاتورهای فوتبالی 72کشور در ایران
افتتاح نمایشگاه کاریکاتورهای فوتبالی همزمان با آغاز جام جهانی

 همزمان با افتتاح بازی های جام جهانی2۰22 در قطر، 
 نمایشــگاه بین المللی کارتون و کاریکاتور» جام جهانیتجسمی

فوتبال- ایران۱۴۰۱« در حوزه هنری افتتاح شد. 
به گزارش همشهری،سیدمسعود شجاعی طباطبایی، مدیر بخش تجسمی 
حوزه هنری در مراسم افتتاحیه با اشــاره به این نکته که نمایشگاه حاصل 
تلاش همکاران در حوزه هنری بخش تجســمی اســت، توضیح می دهد: 
»نزدیک به یک ســال اســت که در تلاش برای برگزاری این نمایشــگاه 
هستیم. در این نمایشگاه ۷2کشور حضور دارند و این حضور با تعاملاتی که 
داشتیم، صورت گرفته است.« شجاعی همچنین می گوید: »از سال2۰۰۱ 
که سایت ایران کارتون تاسیس شد به شکل مســتمر با هنرمندان بزرگ 
دنیا در ارتباط بوده ایم. خوشــبختانه در این اتفاق، شــاهد حضور پرتعداد 
هنرمندان دیگر کشورها هستیم. کیفیت برایمان خیلی مهم بود و  همین 
موضوع کار داوری را برای ما بسیار سخت کرد. ۱۷۳۶ اثر در 2بخش کارتون 

و کاریکاتور ارائه شد. موضوع آثار آزاد بود، اما در بخش کاریکاتور که طراحی 
چهره بازیکنان ۳2تیــم و کادر فنی آنها بود، کار به هر جهت فنی تر شــد. 
در این بخش ســجاد رافعی، بهمن عبدی و محمدرضا دوست محمدی که 
هر ۳از کاریکاتوریســت های متبحر هســتند، کار داوری را انجام دادند.« 
شــجاعی طباطبایی این فعالیت و اتفاق را یک پیوست فرهنگی برای تیم 
ملی عنوان می کند و توضیح می دهد: »هم اکنون در میان ۳2تیم ملی که 
در مسابقات جام جهانی شرکت کردند، تنها کشوری هستیم که بسته های 
فرهنگی با موضوع و عنوان جام جهانــی داریم. این فعالیت فرهنگی هم در 
قالب کارتون و کاریکاتور که یک زبان بین المللی اســت، برگزار شد و هم 
قرار اســت با برنامه ریزی های انجام شــده، این آثار نه تنها در حوزه هنری 
تهران، بلکه در ۳۱مرکز حوزه هنری کشــور به نمایــش در آید. همچنین 
 قصد داریم این اتفاق در قطر که میزبان جام جهانی اســت، صورت بگیرد و 

پیگیرش هستیم.«

طباطبایی همچنین به فضای شــهری اشــاره کرده و یادآور می شود در 
طول برگزاری بازی های جام جهانی امیدواریم این آثار در فضای شــهری 
 پایتخت هم به نمایش دربیاید. در این مراسم کاریکاتوریست های دیگر هم

حضور داشتند. 
علی فروزانفر، ســخنران دیگر این مراســم بود. وی از اعلام فراخوان این 
نمایشگاه گفت و اینکه فراخوان اوایل تابستان منتشر شد. فروزانفر توضیح 
می دهد: »موضوع جام جهانی و فوتبال ازجمله اتفاقات جذابی اســت که 
همیشــه ذهن ها و دل ها را نزدیک می کند و همیشه فوتبال فضای شادی 
را در ســطح دنیا برقرار کرده و در ایران هم اینگونه اســت. حالا این اتفاق 
شیرین با تلفیق کارتون ها و کاریکاتورها جذاب تر هم می شود. نگاه طنز به 
فوتبال و چهره های فوتبالی شاخص و شناخته شده و حتی نگاه انتقادی که 
در قالب کشیدن کاریکاتور صورت می گیرد هم جذاب است که امیدواریم 

این نمایشگاه بتواند این جذابیت، شادی و نشاط را در جامعه بیشتر کند.«

حتی »اطیابی تایم« هم جواب نداد. قرار بود طبق روال 
2سال اخیر، گیشه با اکران کمدی ای از مسعود اطیابی سینما

رونق بیابد، ولی با »بخارســت« این اتفــاق رخ نداد. 
درحالی که در 2ماه اخیر هیچ فیلمی که تهیه کننده اش احتمال موفقیت 
تجاری اش را بدهد، روی پرده نیامده و شرایط اجتماعی، سینما رفتن را 
به سنتی منسوخ تبدیل کرده، بخارست با نیت گرم کردن گیشه اکران 

شد و این نتیجه ۶روز اول نمایش عمومی اش است: 

    تعداد تماشاگر: ۳۰هزارو۷۹۳نفر 
    فروش: یک میلیاردو۲۶ میلیون و۷۷۸هزار تومان. 

افتتاحیه ای ضعیف برای کمدی ای که پژمان جمشــیدی، حسین یاری، 
هادی کاظمی، امیرحسین آرمان و بابک کریمی ازجمله بازیگرانش هستند. 

البته شروع ضعیف در فیلم های اطیابی مسبوق به سابقه است. »دینامیت« 
هم در تیر۱۴۰۱ بعد از یک فترت طولانی روی پرده آمد و فروش روزهای 
اولش هم خیلی خوب نبود؛ به خصوص اینکه اکران این فیلم با موج تازه کرونا 
همزمان شــد و پیش از آن هم مدت ها بود کمتر کسی به سینما می رفت. 
درواقع دینامیت در استمرار در اکران به فروش بالایی دست یافت و دست کم 
2ماه طول کشید تا اصطلاحا موتورش گرم شود و اوج بگیرد؛ فیلمی که در 
طولانی ترین اکران تاریخ سینمای ایران تا پایان سال۱۴۰۰ روی پرده ماند 
و کمی بعد هم جای خود را به »انفرادی« دیگر کمــدی اطیابی داد که با 
۷۳میلیارد تومان فروش صدرنشین جدول گیشه امسال است و با قاطعیت 

می توان گفت تا پایان سال هیچ فیلمی به گردش هم نخواهد رسید.

اکران در وقت اضافه 
در روزهایی که سینماها به شــدت با بحران مخاطب مواجه شده بودند، 

عده ای اعتقاد داشــتند تغییر نکــردن فیلم های روی پــرده و تکراری 
بودنشان یکی از دلایل کاهش چشمگیر مخاطبان است و اگر فیلم های 
جذابی روی پرده بیاید، مخاطب به ســینما بازخواهد گشــت. یکی از 
فیلم هایی که برای این ماجرا رویش حســاب شــده بود بخارست بود و 
خیلی ها امید داشــتند کمدی که پژمان جمشیدی یکی از بازیگرانش 
است، رونق را به گیشه بازگرداند. اینطور که اطیابی می گوید سینماداران 
هم اصرار زیادی برای اکران این فیلم داشتند: »۵پیشنهاد اکران عمومی 

»بخارست«
 در جلسه ای که با سینماداران داشتم، مطرح شد. درواقع سینماداران 
اصرار داشــتند تا این فیلم در ســینماهای کشور اکران شــود. اکران 
 چنین فیلم هایــی می تواند کمکی بــه ادامه اکران دیگــر فیلم ها در 

سینماها باشد.«
اطیابی که با مهر گفت وگو می کرد، زمان بد اکران فیلم هایش را مسبوق 
به سابقه می داند: »بیش از یک دهه اســت که فیلم هایی می سازم تا در 
بدترین شرایط کمکی به بهتر شدن حال و هوای مردم جامعه بکند؛ این 
روند درست از اکران »خروس جنگی« در اوج اتفاقات سال۸۸ آغاز شد. 
آن زمان نیز سینما با بحران بســیاری همراه بود، اما توانستیم با اکران 

برخی از فیلم ها مردم را به سینما بازگردانیم.« 

برای حال خوب مخاطب
نیاز به ایجاد فضای پرنشــاط و فاصله گرفتن از رخدادهای تلخ یکی از 
اهداف سازندگان بخارست در اکران بدموقع فیلمشان است. اطیابی در 
این باره می گوید: »مهم ترین اتفاق این اســت که حال مردم حتی برای 
زمان کوتاهی خوب شود و اگر فیلم های من بتواند چنین حسی را ایجاد 

کند، بسیار خوب است.«
کمدی های این سال های مسعود اطیابی به شهادت فروش خوبشان جزو 
فیلم هایی بوده اند که فضای پرنشــاطی را برای تماشاگران رقم زده اند. 
آوردن خنده بر لب های مردم وظیفه ای است که این کارگردان بر عهده 
خود می بیند: »معتقدم هم اکنون نخســتین کاری که باید برای مردم 

جامعه انجام داد این است که شادی را به جامعه بازگردانیم.«

اکرانی که طولانی مدت خواهد بود 
باتوجه به شرایط فعلی اکران، بخارست احتمالا اکرانی طولانی مدت را 
تجربه خواهد کرد؛ اتفاقی که زمان نمایش عمومی دینامیت هم رخ داد. 
آن موقع بحران کرونا نمایش فیلم های دیگر را تقریبا منتفی کرده بود و 
این بار هم صاحبان فیلم ها رغبتی به نمایش آثارشان نشان نمی دهند. با 
این حساب کمدی اطیابی فرصت کافی برای جبران افتتاحیه ضعیفش 
خواهد داشت؛ ضمن اینکه در این روزها بخارست با همین وضعیت هم 

تماشاگران بیشتری نسبت به دیگر فیلم های روی پرده دارد . 

 پروانه نمایش  برای  
»مراد« و »عامه پسند« 

فیلم »مراد« به تهیه کنندگی عبدالله اسفندیاری در صف دریافت 
پروانه ساخت قرار گرفت و فیلم سینمایی »عامه پسند« سهیل 

بیرقی پروانه نمایش دریافت کرد.
به گزارش همشــهری، فیلم بلند داستانی ســینمایی »مراد« 
بــه تهیه کنندگی عبدالله اســفندیاری و کارگردانی حســین 
عامری در صف دریافت پروانه ســاخت قرار گرفت. پرونده این 
فیلم در تاریخ 2۸آبان در ســازمان سینمایی تکمیل شده است 
.عبدالله اسفندیاری تهیه کنندگی آثاری چون »نرگس مست«، 
»شکلات« و »پسران مهتاب« را در کارنامه خود دارد. همچنین 
فیلم سینمایی »عامه پســند« به کارگردانی سهیل بیرقی که 
محصول سال ۱۳9۸است، از ســازمان سینمایی پروانه نمایش 
گرفت. سهیل بیرقی که اخیرا برای فیلم »بی داد« پروانه ساخت 
گرفته، مجوز نمایش فیلم »عامه پسند« را نیز دریافت کرد. این 

فیلم در سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر رونمایی شد. 
در »عامه پسند« فاطمه معتمدآریا، هوتن شکیبا و باران کوثری 
بازی کرده اند. در جلسه اخیر شــورای پروانه نمایش فیلم های 
سینمایی برای فیلم های »نفرین  آرتا« به تهیه کنندگی سیدجلال 
چاوشــیان و کارگردانی مجید کریمی و »هفت بهار نارنج« به 
تهیه کنندگی محمد کمالی پــور و کارگردانی منصور نورمحمد 

گل سفیدی نیز پروانه صادر شده است.

اکران

افتتاحیه ضعیف »بخارست« 
کمدی تازه  مسعود اطیابی در ۶روز اول اکرانش کمی بیش از ۳۰هزار تماشاگر داشت
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  رونمایی از کتابی  صوتی
که کاملا تصویری است 

نشست رونمایی از کتاب صوتی »سدنصرالدین« به قلم امیر خیام 
توسط سماوا، ناشر کتاب های صوتی انتشــارات سوره مهر در کافه 
کتاب سمیه برگزار شد. این نشست با حضور اردشیر منظم گوینده 
رادیو و کتاب صوتی »سدنصرالدین«، داوود حیدری گوینده رادیو، 
امیر خیام نویسنده و جمعی از اهالی کتاب و رسانه همراه بود. امیر 
خیام، نویسنده کتاب »سدنصرالدین« با بیان اینکه این کتاب با جان 
و دل نوشته شده است، گفت: من از خانه و محله ای صحبت می کنم 
که ارزش شــان به مردمش بود نه مانند حالا کــه ارزش آدم ها به 
خانه هایشان است. من در خانه ای بزرگ شدم که ۴مدل فکری به طور 
مســالمت آمیز کنار یکدیگر زندگی می کردند بدون اینکه صحبت 
تلخی با یکدیگر داشته باشند. اغلب آنها طناز بودند و صحبت هایشان 
شیرین بود و زندگی در آنها جریان داشت. خانه ها ممکن است تغییر 
کنند اما من نگران فرهنگی بودم و هستم که درحال تغییر است و از 
یاد برده می شود. این نویسنده درباره شناخت و ارتباطش با سماوا، 
گفت: سماوا را قبلا از طریق حوزه هنری و دوستانم می شناختم و 
کتاب هایشان را گوش می کردم و لذت می بردم. مسلما اینکه کتاب 
من توسط فرد دیگری خوانده شود، تجربه متفاوتی است. همچنین، 
در ادامه نشست اردشیر منظم با اشاره به اهمیت تهیه کتاب صوتی، 
گفت: کتاب صوتی پدیده ای است که موازی با سایر پیشرفت های ما 
در عرصه های مختلف ایجاد شد. در ابتدای این مسیر گمان می شد 
که افراد با این پدیده خو نمی گیرند و برای مخاطب جذاب نیست که 
کتاب توسط فرد دیگری خوانده شود که این پندار غلطی بود. پیش 
از کتاب صوتی، بیشتر در پی تولید نمایش صوتی از کتاب ها بودیم اما 
اکنون کتاب صوتی جایگاه خود را برای همه گروه های سنی تثبیت 
کرده است. مسئله مهم این است که آیا کتاب هایی که برای فرمت 
صوتی انتخاب می شوند، درست هستند یا خیر. اگر کتاب و اجرای آن 
خوب باشد، مخاطب برای شنیدن سایر کتاب  ها نیز تشویق می شود 
اما اگر برعکس باشد، مخاطب آن را پس می زند. این گوینده همچنین 
درباره کتاب »سدنصرالدین« بیان کرد: ما در مورد فرهنگ، سنت و 
اخلاق گذشتگان و روابط آدم ها با یکدیگر شنیده و خوانده ایم. اما در 
زمان معاصر کم بودند آدم هایی که نگاه دقیقی به این مسئله، اتفاقات 
و جغرافیا داشته باشند. کسانی که تصاویر قدیمی را در ذهن ضبط 

کرده باشند و   حالا آن را به متن تبدیل کنند.
کتاب »سدنصرالدین« برای من اعجاب انگیز بود؛ گویی که تخیل 
قدرتمندی پشت این نوشتار وجود داشت. کتاب کاملا تصویری است 
و ما را از طریق ذهن به زمانی می برد که دیگر نمی بینیم. این نوشته 
سراسر عشق است و مرا مکلف کرد که آن را به بهترین شیوه اجرا کنم 

و تمام تلاشم را در این راستا انجام دادم.

 تکمیل همایون 
اشتهای دانستن زیادی داشت

مراســم یادبود ناصر تکمیل همایون روز یکشنبه 29آبان در محل 
پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی برگزار شد. در بخشی 
از این مراسم، احمد ســمیعی گیلانی، عضو پیوسته فرهنگستان 
زبان و ادب فارسی و مترجم قدیمی، از آشنایی خود با ناصر تکمیل 
همایون، گفت: در همان جلسه اول که او را دیدم، مجذوبش شدم و 
انگار سال ها با او دوست بودم. فکر کردم چه باعث این شد؟ بعدا برایم 
روشن شد که چرا در همان نخستین جلسه انگار سال ها با من دوست 
بود. ناصر تکمیل همایون به آنچه می گفت اعتقاد راســخ داشت و 
عقایدش را بی پروا و با مهارت می گفــت و آنچه می گفت، با مهارت 
می گفت. تکمیل همایون هم خوب ســخن می گفت و هم سخنان 
خوبی می گفت. دغدغه اصلی او در هر ســخنرانی، مسئله آبادانی و 
آزادی ایران و ملت بود. رئیس گروه ادبیات معاصر فرهنگستان زبان 
در ادامه به دغدغه تکمیل همایون برای وضعیت ایران اشاره و بیان 
کرد: البته الان مسئله ملی با سابق فرق دارد. ما الان در دهکده جهانی 
هستیم و مسائل ملی با مسائل جهانی گره خوردند. اما او به این کمتر 
توجه داشت.  در بخشی دیگر از این مراسم، باقر ساروخانی، استاد 
جامعه شناسی ارتباطات، تکمیل همایون را انسانی محترم و عادل 
دانست و گفت: من چند صفت در ایشان دیدم که حیف است نگویم. 
ایشان آدمی بود که همیشــه می دیدم انگیزه دانستن در او خیلی 
بالا ست. او اشتهای دانستن زیادی داشت  و هیچ جلسه ای نبود که ما 
در کنار یکدیگر باشیم و بحث علمی مطرح نکند و این خیلی نعمت  
 بزرگی بود.  ساروخانی ســپس با بیان اینکه هیچ گاه نبود با دکتر 
تکمیل همایون صحبت کنیم و از ایران نگوید، از عِرق او به ایران و 
ایرانیت گفت: هیچ وقت نشــد در پاریس دچار خودباختگی شود. 
همیشه می گفت باید آنچه را در پاریس خوب است، به ایران ببریم. 
ناصر تکمیل همایون آزارش به کسی نرسید و جز خدمت و لطف برای 
دیگران نداشــت. او به روح ما آرامش می بخشید و روح زمستانی را 
بهاری می کرد. همچنین، آندرانیک سیمونیان، استاد دانشگاه،  ناصر 
تکمیل همایون را نماد اخلاق دانست و گفت: آن مرحوم درک بسیار 
لطیفی از طنز داشت. او با بیان اینکه هرگز از دکتر تکمیل همایون 
حرف سبک نمی شــنیدیم، گفت: قزوین در همه وجود او محکم 
نشســته بود و خودش را در نهایت هم به آنجا رساند.  هر وقت پای 
صحبت او می نشستیم، مسائلی را از ارمنیان قزوین مطرح می کرد. 
سیمونیان سپس به بیان خاطراتی از او در دوران سفر به ارمنستان 
پرداخت و از دعوت دانشــجویی ارمنی برای تدریس در دانشــگاه 
ایروان گفت که تکمیل همایون در پاسخ گفته بود من نمی توانم 2ماه 
از ایران دور باشم. آندرانیک سیمونیان خطاب به همسر این چهره 
فقید نیز با قدردانی، گفت: در این 2۵، ۳۰ ســال شما ناصر تکمیل 
همایون را برای علم این ملت زنده نگه داشــتید. در این مراســم، 
 چهره های دیگری هم به ایراد سخنرانی درباره جایگاه و شخصیت 

مرحوم تکمیل همایون پرداختند.

داوری 600 اثر ایرانی
بیــش از 1۷۰۰ اثــر از ۵۷۹هنرمند در این 
نمایشــگاه به نمایش گذاشته  شده است. 
علاوه بر هنرمندان کارتونیســت ایرانی، 
۷۲کشور هم در مسابقه بین المللی کارتون و 
کاریکاتور »جام جهانی فوتبال- ایران1۴۰1« 
شــرکت کردند که از این میان تعدادی از 
آثار برگزیده در نمایشگاهی در معرض دید 
علاقه مندان قرار خواهــد گرفت. در این 
میان هنرمندان ایرانی هم ۶۰۰اثر ارائه کرده 
بودند. این نمایشگاه از ساعت1۴روز گذشته 
)۲۹آبان( آغاز به کار کرده اســت. به گفته 
برگزارکنندگان، این نمایشگاه روزهای شنبه 
تا چهارشنبه از ساعت ۹ تا 1۸ به مدت ۲هفته 

میزبان علاقه مندان خواهد بود.

مکث

می
ست

ر ر
 امی

ی/ 
هر

مش
س: ه

 عک
 - 

۱۴
۰۱

ران
ل ای

تبا
 فو

نی
جها

جام 
ور 

کات
اری

 و ک
ون

ارت
ی ک

ملل
ن ال

ه بی
شگا

مای
ن


